
Mødeopsummering fra dialogmøde ml. 

Gudenåkomitéen og Brugerrådet for Sejlads på 

Gudenåen d. 8. marts 2024 

 
 

 

 

 

Praktisk information om mødet: 

 

Mødested: Vestermølle, Oddervej 80, 8660 Skanderborg 

 

 

Varighed: Det samlede tidsforbrug er fra 12.50 – 15.00  

 

 

Forplejning: Frokost (12.50 – 13.30, i Restauranten) 

Eftermiddagskaffe under mødet (13.30 – 15.00; i ”Laden”) 

 

 

Parkering: Gratis. I alt 2 opladere til elbil (type II) 

 

 

Kontaktinformationer til Gudenåkomitéens Sekretariat: 

 

Morten Horsfeldt Jespersen: Formand for Brugerrådet for sejlads på Gudenåen samt 

Sekretariatschef for Gudenåkomitéens Sekretariat. 

Direkte telefonnummer:  89 70 15 20 / 20 51 75 50. e-mailadresse: mhj@silkeborg.dk 

 

Majbritt Kjeldahl Lassen: Koordinator - Gudenåkomitéens Sekretariat 

Direkte telefonnummer: 51 44 49 43. e-mailadresse: makla@silkeborg.dk 

 

Hjemmesideinformation 

www.gudenaakomiteen.dk 

https://www.gudenaakomiteen.dk/brugerraadet-for-sejlads-paa-gudenaaen 

  

http://www.gudenaakomiteen.dk/
https://www.gudenaakomiteen.dk/brugerraadet-for-sejlads-paa-gudenaaen


Deltog i dialogmødet 

Gudenåkomitéen Repræsenterer 

Karen Lagoni (næstformand) Randers Kommune 

Steffen Drejer Viborg Kommune 

Rune Kristensen (formand) Silkeborg Kommune 

Jens Szabo Skanderborg Kommune 

Jeppe Mouritsen Hedensted Kommune 

  

  

Brugerrådet for Sejlads på Gudenåen Repræsenterer 

Jan Karnøe Danmarks Sportsfiskerforbund 

Jens Szabo Dansk Forening for Rosport 

Irene Lauritsen (suppleant) Dansk Kano og Kajak Forbund (DKF) 

Erik Stockholm (suppleant) Dansk Ornitologisk Forening, Østjylland 

Bo Vestergaard Foreningen af kanoudlejere på Gudenåen 

Jørgen Krog Friluftsrådet 

Thorbjørn Nørgaard NST Søhøjlandet 

Allan Mathiasen Skanderborg Lystfiskerforening 

Lars Radant Silkeborg Fiskeriforening 

Arne Brohus Silkeborg Motorbådklub 

Ejlert Andersen Silkeborg Sejlklub 

Poul Kviesgaard  Tange Roklub 

Ole Christensen Vestbirk kano- og Fritidslaug 

  

  

Embedsmænd Repræsenterer 

Lars Møller Favrskov Kommune, sejladstekniker 

Tomas Jensen Skanderborg Kommune, sejladstekniker 

Bo Karlshøj Riis Horsens Kommune, sejladstekniker 

  

 

 

Mødeobservatører 
 

 

Embedsmænd Repræsenterer 

Majbritt Kjeldahl Lassen Gudenåkomitéens Sekretariat, koordinator 

Gunhild Øeby Nielsen GudenåSamarbejdets Sekretariat, koordinator 

Morten H. Jespersen Formand for Brugerrådet for Sejlads på Gudenåen 
 og Sekretariatschef for Gudenåkomitéens Sekretariat 

  

 



Deltog ikke i mødet 

 

Afbud Repræsenterer 

Erling Kvist Andersen Favrskov Kommune, Gudenåkomitéen 

Lisbeth Torfing Horsens Kommune, Gudenåkomitéen 

Niels Basballe (suppleant) Norddjurs Kommune, Gudenåkomitéen 

Agnete Olesen Danmarks Naturfredningsforening, Skanderborg 

Peter Hegelund Fosgerau Langå Sportsfiskerforening & Gudenaasammenslutningen 

Henri Vivike Mossø Lodsejerforening 

Søren Slott  Silkeborg Kajakklub 

Henrik Dahl Ulstrup Marina 

Niels Toft Christensen Ålauget GST og Gudenådalens Lodsejerforening 

 

  



Dagsorden 

 

1. Velkomst, gensidig præsentationsrunde og gennemgang af mødeafvikling (kl. 13.30 – 

13.45) 

/v. Rune Kristensen, Formand for Gudenåkomitéen 

Dialogmødet er den første af sin art ml. Gudenåkomitéen og Brugerrådet for Sejlads på 

Gudenåen. Dialogdelen foregår ved mindre borde. Ved hvert bord sidder 1 sejladstekniker 

(rolle: referent og teknisk afklaring af evt. spørgsmål), 2-3 komitémedlemmer (den ene heraf 

har rolle som bordformand) samt op til 5 Brugerrådsmedlemmer.  

 

Opsummering til punkt 1 

 

Gudenåkomitéens Formand bad alle om ved mødets afslutning at tilkendegive hvilke 2 

emner, der blev vurderet mest vigtigt.   

 

 

 

 

2. Gudenåkomitéens arbejde med sejladsområdet - Fremtidens Rekreative Gudenå (kl. 

13.40 – 13.50) 

/v. Rune Kristensen, Formand for Gudenåkomitéen  

Komitéen arbejder bl.a. med Gudenåens benyttelse og beskyttelse. Interessen for at anvende 

åen rekreativt er stor og mangfoldig, og komiteen har derfor taget hul på drøftelserne om 

den fremtidige rekreative Gudenå. Komitéens formand orienterer om komitéens arbejde og 

præsenterer pejlemærkehæftet ”På tværs med vilje”. 

 

Opsummering til punkt 2 

 

I hæftet ”På tværs med vilje” – som også lå placeret på bordene til mødet (hæftet er et 

udkast) kan man læse om Gudenåkomitéens pejlemærker for deres arbejde i 

funktionsperioden. Om Gudenåens benyttelse kan man bl.a. læse, at komitéen forfølger 

emnet spiritussejlads, hvor man ønsker en fast promillegrænse for alle motoriserede 

fartøjer og at komitéen arbejder for retningslinjer for elmotorsbådsejlads. Komitéen ser en 

fremtid for Gudenåen hvor al fritidssejladsen foregår fossiltfrit.   

 

Gudenåkomitéens formand redegjorde derudover for Gudenåkomitéens ambitioner for 

Gudenåen og Randers Fjord – GudenåPlanen. Et af planens 4 strategiske indsatsområder 

er friluftsliv. Gudenåplanen er omdrejningspunktet om en politisk konference til efteråret 

2024.  

 

I 2025 planlægges med en anden konference forventeligt med udgangspunkt i På tværs 

med Vilje, hvortil Brugerrådet for Sejlads på Gudenåen i så fald vil blive indbudt.  

 

 



3. Drøftelse af indmeldte emner og komitéens arbejde med sejladsområdet (13.50 – 14.40) 

 

Nationalpark vs. Oplevelsespark 

Hvad er visionen for fremtidens Gudenå? 

Hvilke hensyn skal der tages til naturen, beboerne og brugerne? (balance) 

Er der behov for undersøgelser af effekterne af eksisterende aktivitetsniveau 

 

Adgang og tilgængelighed for alle 

Mange af de tidligere, naturlige isætningssteder/ramper mangler i dag  

Større adgang fra vandsiden til steder, hvor der kan holdes rast, end for nuværende 

Opdatering af Vandvejen fra 2013 som led i en handlingsplan for Gudenåsystemet? 

 

Faciliteter 

Flere shelters - flere madpakkehuse 

Flere skraldespande - flere toiletter 

 

Pas på naturen – adfærd 

Efter Corona opleves en anden tilgang til affald i naturen end før  – der er kommet mere 

affald. Der kan arbejdes for en holdningsændring, så man tager sit affald med hjem. 

 

 

Ud over disse emner drøftes komitéens arbejde med sejladsområdet. 

 

 

4. Opsummering af drøftelserne (kl. 14.40 – 14.50) 

Bordformændene laver en kort opsummering af hovedpointerne fra hver af de drøftede 

emner på dialogmødet.  

Opsummering til punkt 4 

 

Bord 1: 

• Hvad gør det ved systemet/brugertrykket, hvis vandet bruges mere til ophold end 

bevægelse (længerevarende svaj)? En belastningsanalyse kunne være en idé. 

 

• Eksisterende faciliteter kunne gæres mere handicapvenlige.  

 

• Motorbådsisætning er dyrt/besværligt. Der kunne være flere steder til mindre 

motorbåde. Isætningssteder til ikke-motoriserede fartøjer ml. Tørring/Mossø mangler. 

 

• Skraldebåd kan tilgå svært tilgængelige steder. Skraldespande fjernes på de primitive 

steder - bibeholdes på de større steder. 

 

• Fossilfri fritidssejlads – vigtigt m. fornuftig indkørselsfase af afskrivningshensyn 

 

 

https://www.gudenaakomiteen.dk/media/104432/gudenaastierne_og_vandvejen_oktober_2013.pdf


 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

5. Drøftelse af mulighed for fælles info om ordentlig sejlads (14.50 – 14.55) 

/v. Rune Kirstensen, Formand for Gudenåkomitéen 

Ud over inspiration til Gudenåkomitéens arbejde med sejladsområdet, kan dagens 

dialogmøde evt. give ophav til at afsøge mulighederne for fælles information om ordentlig 

sejlads, hvor man passer på sig selv, de andre, naturen og beboerne langs vandet. 

Mulighederne og behovet drøftes kort. 

 

 

Punkt 5 blev ikke drøftet på mødet – i stedet blev tiden brugt på at drøfte emnerne i punkt 

3. Flere gav udtryk for, at man godt kunne have fortsat dialogen i endnu længere tid. 

 

 

6. Afrunding på dagen (kl. 14.55 – 15.00) 

/v. Rune Kristensen, Formand for Gudenåkomitéen 

 

 

Bord 2: 

• Fokus på hvor meget aktiviteterne slider på åen – pas på de sårbare steder. 

 

• Hvor langs fra vandet/stien skal faciliteterne (shelters) være? 

 

• Turismemæssigt vil folk gerne glamping, trailcenter, steder m. opladningsmuligheder 

 

• Fossilfri fritidssejlads  - opladning, hvordan gør man det? 

 

• Udlevering af ”skraldepose” til turister i udlejningsfartøjer 

 

 

Bord 3:  

• Naturen er i højsædet –  geografien skal være bestemmende aktivitetsniveauet. 

Gudenåsystemet ønskes mere som naturpark end oplevelsespark. 

 

• Overvej undersøgelse af effekter af sejlads - hvilke fartøjer har mulighed for at kunne 

sejle i systemet? 

 

• Affald avler affald. Tag jeres affald med hjem (kommuniker dette ud).  Få 

spande/intelligent placering/intelligent tømning.   

 

• Afstanden ml. isætningssteder for motorbåde kan være for lang – små elbåde sejler 

måske ikke så langt, så køber man en større motorbåd. 

 

• Shelters er populærere – placer dem hvor der er toiletfacilitér, ikke andre steder. 

 

 



Opsummering til punkt 6 

 

Formanden takkede for den god dialog om sejladsområdet og opfordrede mødedeltagerne til at 

huske at markere de 2 vigtigste emner for Brugerrådet for Sejlads på Gudenåen.  

 

Sekretariatet optælling efter mødet viste følgende: 

 

 

 

 Prioritet 1 Prioritet 2 

Nationalpark vs. Oplevelsespark 
 

1 2 

Adgang og tilgængelighed for alle 

 

4 5 

Faciliteter 2 4 

Pas på naturen – adfærd 

 

7 3 

 

  

Tak for indspark til Gudenåkomitéens arbejde. 

 

 

 

 

 


